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داد ـــإع  

 عض٠ بٓت عبذايشسِٝ بٔ تسُذ شاٖين 

 
عاٜشٛا فتر٠ ساسم١ َٔ تاسٜخ  تشّٚ ٖزٙ ايذساط١ تٓاٍٚ إْتاز خير ايذٜٔ ايضسنًٞ، أسذ المؤسخين ايزٜٔ      

في تذٜٚٔ ٚنتاب١ ٖزا ايتاسٜخ، بعشض ٚتحًٌٝ  المًُه١ ايعشب١ٝ ايظعٛد١ٜ المعاصش، ٚأطُٗٛا بٓصٝب ٚافش

  .ص ع٢ً اترصٛصالمًو عبذ ايعضٟ َؤيفات٘ في تاسٜخ المًُه١ ٚتاسٜخ عٗذ

ايتُٗٝذ عشضا لأسٛاٍ  نإ يضاَا ٚضع٘ في إطاسٙ ايتاسيخٞ، فتطُٔ ٚضٛع،ٚتٛط١٦ يتٓاٍٚ دٖٛش الم      

ٚضع١ٝ ايتٛسٝذ ع٢ً ٜذ المًو عبذ ايعضٜض،  ايبلاد ايظٝاط١ٝ، ٚنٝف اْتكًت َٔ ساي١ ايتذض١٥ ٚايتفهو إلى

ي٘، قصذ تهٜٛٔ فهش٠ عٔ دٌٝ َٔ المؤيفين ايزٜٔ المًو عبذ ايعضٜض َٔ المعاصشٜٔ  ايتعشض لمؤسخٞ عٗذ ثِ

  .ايضسنًٞ ٚتصذٚا َجً٘ يهتاب١ تاسٜخ المًُه١ في عٗذ المًو عبذ ايعضٜض عاصشٚا

اطتكش ب٘ المكاّ في المًُه١،  تتبع َشاسٌ سٝات٘ ست٢بالمٛضٛع بترجم١ ايضسنًٞ ٚ ٍ الأٍٚايفص قذ تٓاٍٚٚ      

ٚايظٝاطٝين ايزٜٔ قشبِٗ المًو عبذ ايعضٜض، في تأطٝع  لمفهشٜٔإلى داْب نٛنب١ َٔ المجكفين ٚا -ِٖيٝع

٠ ٚالإق١ًُٝٝ الأسذاخ المحًٞ َٚا صاسب ريوايذبًَٛاط١ٝ،  دٚاٜٚٔ ٖٚٝانٌ سه١َٛ المًُه١ ٦ٖٝٚاتٗا

  .ٚايذٚي١ٝ

ايطابع المٛطٛعٞ  بما ٜبرص في َٝذاْٞ الأدب ٚايترادِ، ايفصٌ ايجاْٞ لمؤيفات ايضسنًٞ ٚقذ تعشض      

ايتي طذت  : الأعلاّ" َٝذإ ايترادِ ايزٟ خًف فٝ٘ َٛطٛعت٘ ايك١ُٝ  في شت٢ المجالات، ٚخاص١ ت٘قافيح

  .المهتب١ ايعشب١ٝ اتذذٜج١ فشاغا نبيرا في

ايضسنًٞ عٔ تاسٜخ المًُه١  ْٚظشا يهٕٛ الأطشٚس١ تظع٢ في المكاّ الأٍٚ إلى دساط١ ٚتحًٌٝ َؤيفات      

د ـمفـ ،" شب٘ اتدضٜش٠ في عٗذ المًو عبذ ايعضٜض"  يو عبذ ايعضٜض، ٚبخاص١ نتاب٘ايعشب١ٝ ايظعٛد١ٜ في عٗذ الم

المٛضٛع، سٝح تم تخصٝص فصٌ يهٌ تزًذ َٔ تزًذٟ ايهتاب  ايفصًين ايجايح ٚايشابع لهزا ت ايباسج١سدـأف

١ٜ الأٚلى اَٝٓٗا ايتي تٓاٚيت أخباس ايذٚي١ ايظعٛدـَض تيًُؤيَف، فعشض ايًزٜٔ ٜشُلإ الأدضا٤ الأسبع١

 .ٚجمعت خلاص١ أخباس المًو عبذ ايعضٜض ٚٚصف أسٛاي٘ ايعا١َ ٚاتراص١، ٚنفاس٘ ٚايجا١ْٝ،

َصادس َعاصش٠، َٔ  ٙ ْٚاقلا عٔيو عبذ ايعضٜض باعتباسٙ َعاصشا ٍفكذ أطٗب المؤيف في تاسٜخ الم      

، َكذَا بتأيٝف٘ ٖزا ايهتاب خذ١َ د١ًًٝ ١ٜ ٚصشف ٚدٚسٜات ٚشٗٛد عٝإَؤيفات ٚٚثا٥ل ٚطذلات سطِ

ايظعٛدٟ  أطاطٝا في نتاب١ ايتاسٜخبلاد، مما يجعً٘ َصذسا في رانش٠ اٍ ١َُٗس٠ ٚطذ ثغ يتاسٜخ المًُه١

 .المعاصش

ايٛدٝض في "ٚالمٓطك١ بايعشض ٚايتشًٌٝ، ٖٚٞ   تٓاٍٚ َؤيفات ايضسنًٞ الأخش٣ في تاسٜخ المًُه١نُا تم         

، ٚايتي تطُٓت بذٚسٖا َعطٝات تاسيخ١ٝ "عاَإ في عُإ"ٚ" سمعت َا سأٜت َٚا"ٚ" د ايعضٜضطير٠ المًو عب



المٓطك١ َٔ أسذاخ سسمت َظاس تطٛسٖا ايلاسل، ٚتهشف عٔ دٛاْب َٔ  ٙشٗذت ٖا١َ تًكٞ ايط٤ٛ ع٢ً َا

  .طتعُاس١ٜلادف آْزاى إلى ايتصذٟ يًُخططات اٚانخشاط٘ في ايعٌُ ايكَٛٞ الها سٝا٠ ايضسنًٞ

ايذٚافع ايها١َٓ ٚسا٤ ٚخ، نتاب١ ايتاسٟ ٚالأخير عٔ َٓٗر ايضسنًٞ َٚصادسٙ في اتراَعايفصٌ  ثِ نإ      

َذ٣ ايتضاَ٘ بالمٓٗذ١ٝ ٚات، صاغ ب٘ تًو ايهتاب ايعشب١ٝ ايظعٛد١ٜ، ٚنزا الأطًٛب ايزٟ نتابت٘ تاسٜخ المًُه١

يٛقٛف ع٢ً َٛاطٔ ايك٠ٛ ٚايطعف في َصٓفات٘ َع أٖٛا٥٘ ٚراتٝت٘، َٚٔ ثِ ا ايع١ًُٝ ٚالمٛضٛع١ٝ أٚ اْظٝاق٘

 ٚنٝف تعاٌَ َع َصادسٙ ايتاسيخ١ٝ، يًخشٚز بتكِٝٝ عاّ يك١ُٝ َؤيفات٘ نُصادس يًتاسٜخ ايتاسيخ١ٝ،

  .المعاصش يًًُُه١

ْٛدضٖا في ٖزا المكاّ  َٔ اترشٚز بخلاصات ٚاطتٓتادات تطُٓتٗا اتراتم١، باسج١ٍنٌ ٖزٙ الأَٛس َهٓت ا

أٚلا تتعًل بأِٖ فتر٠ َٔ فترات ايتاسٜخ  ات ايضسنًٞ ايتاسيخ١ٝ تهتظٞ أ١ُٖٝ خاص١، يهْٛٗابايكٍٛ إٕ نتاب

ايعضٜض، ٚلإٔ صاسبٗا َٔ نباس سدالات ايفهش ٚايتأيٝف في  عٛدٟ المعاصش ممج١ً في عٗذ المًو عبذـايع

ٕ ايتي اطتكش ايعششٜٔ، ٜشدع ي٘ ايفطٌ في تذٜٚٔ صفشات ٖا١َ َٔ تاسٜخ ايبًذا ايٓصف الأٍٚ َٔ ايكشٕ

ع٢ً عصشٙ،  ٚعأٜ أِٖ الأسذاخ ايتي ناْت تشٗذٖا، فهإ نُا فصًٓا اتذذٜح في فصٍٛ ايعٌُ شاٖذا فٝٗا

ايعضٜض، ٚطًبٝاتٗا ايتي لم ٜتردد في  بإيجابٝات٘ ايتي أث٢ٓ عًٝٗا نُا سذخ في ايظعٛد١ٜ ع٢ً ٜذ المًو عبذ

ٚتطُٓت اتراتم١ أِٖ َا تٛصًت إيٝ٘ ايباسج١ َٔ  .الأسدٕ نشفٗا ٚاْتكادٖا بعٓف أسٝاْا نُا سذخ في ششم

 .ْتا٥ر ٚتٛصٝات
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Abstract 
 

This is a study which aims at tacking the work of Khair Al-Deen Al-Zarekly, a 

contemporary Saudi Arabian historian, with an attempt to pressed and analyze his 

books which were written on the history of the kingdom during the time of King 

Abdulaziz. The research begins with an introduction presenting the early political 

state of affairs of the Kingdom, and the transformation from total disunity to a 

unified political entity at the hands of the country's founder King Abdulaziz. The 

introduction includes an account of other prominent King Abdulaziz's 

contemporary historians besides Al-Zarekly. A biography of Al-Zarekly is 

introduced focusing on his life from his early days to the time of his settlement in 

the Kingdom of Saudi Arabia, where he, along with other elite companions of 

King Abdulaziz, participated in the structuring of the different government bodies 

and diplomatic corps. The researcher highlights Al-Zarekly's contribution, mainly 

in the fields of literature and biographies. The research analyzes Al-Zarekly's 

important account of the history of the Kingdom of Saudi Arabia during the time 

of King Abdulaziz, especially historical events which were the topic of his two 

volumes book: "The Arabian Peninsula During King Abdulaziz's Era". The 

research allocates one chapter for each volume of Al-Zarekly's book which dealt 

with events that took place during the first and second Saudi States, stories about 

public and private life of King Abdulaziz, the king's struggle to restore his 

ancestor's regality, the unification of the Kingdom and his many other 

achievements which put the Kingdom of Saudi Arabia on the threshold of 

progress in today's modern world. The research also displays and analyzes Al-

Zarekly's other historical accounts of the Kingdom and the region in his books: "A 

Short Biography of  King Abdulaziz", "What I have Seen and Heard", and "Two 

Years in Amman"; these were books which shed light on the important events that 

the region went through and, to a large extent, decided its future. Finally, the 

research exposes Al-Zarekly's historical methodology, his writing style, and his 

historical sources, and attempts to explain his potential motives for writing about 

Saudi history, with critical evaluation of how objective or subjective he might 

have been as a historian. The aim is to reach a conclusion through which we may 



be able to regard his writings as reliable sources for further research on Saudi 

contemporary history. The study concludes by giving special importance to Al-

Zarekly's historical writings as they pertain to a very critical epoch of Saudi 

history. The study also depicts Al-Zarekly as a great thinker and writer of the first 

half of the twentieth century, who contributed significantly to the writing of the 

history of countries in which he settled and witnessed their important events. 


